
Országgyűlési képviselő

Iromány száma: K/4135.

Benyújtás dátuma: 2019-01-09 16:31

Parlex azonosító: 1KX0X0UF0001

Címzett: Kövér László, az Országgyűlés elnöke
Benyújtó: Korózs Lajos (MSZP) 

Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Kásler Miklós, emberi erőforrások minisztere 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Miért nem bővítik a férőhelyek számát az 
idősotthonokban, illetve a többi átmenti elhelyezést vagy tartóst bentlakást nyújtó szociális 
intézményben, amikor több tízezer fő vár elhelyezésre?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

A napokban jelent meg az a hír, miszerint rekord hosszúságúra nőtt a szociális várólista: csak az
idősek otthonába való bejutásért több mint 25 ezren állnak sorba, több mint kétezer betegnek nincs
hely  pszichiátriai  otthonban.  Összesen  több  mint  34  ezer  fő  vár  a  szociális  ellátás  valamilyen
formájára. Tudjuk, hogy a valóságban ezek a számok sokkal nagyobbak lehetnek: bevett gyakorlat,
hogy  ott,  ahol  irreálisan  sok  a  jelentkező,  már  a  várólistára  sem regisztrálják  a  rászorulókat.
Ráadásul  a  kimutatásban  csak  a  szociális  intézmények  körülbelül  háromnegyedének  adatai
szerepelnek, akik részt vettek az adatgyűjtésben.

A rendelkezésre álló adatokból is világos, hogy az időseknél van a legnagyobb probléma: 25 709-en
várnak  arra,  hogy  bekerüljön  idősek  otthonába,  2479  embert  regisztráltak  az  időskorúak
gondozóházainak várólistájára (átmeneti ellátást nyújtó intézmény).

A  Szociális  és  Gyermekvédelmi  Főigazgatóságtól  (SZGYF)  összesítésében  csak  az  állami
fenntartásban lévő idősotthonok várólistáit vették figyelembe. Így ebbe nem kerülnek be azok, akik
más,  pl.  egyházi  fenntartású  intézményekhez  jelentkeznek.  Pedig  nagyon  erőkkel  folyik,  de  a
nyilvánosság  kizárásával,  teljes  titoktartás  mellett  a  szociális  intézmények  egyházaknak  való
átadása.

Egy 2017-es kormányhatározat szerint abban az évben 8837, tavaly pedig további 21 563 szociális
férőhelynek kellett volna fenntartót váltani.  Azt viszont sem a tárca,  sem az intézményfenntartó
egyházak nagy része nem árulta el a sajtónak, hogy hány idősotthont és speciális ellátást kínáló



gondozóházat vagy klubot adtak át az egyházaknak.

Amit  tudunk,  hogy a KSH „legfrissebb” adatai  szerint,  2016-ban összesen 90 631 főt  láttak el
átmeneti elhelyezést vagy tartóst bentlakást nyújtó szociális intézményben, 2017-ben ez 90 420 főre
csökkent.

A tárca által közölt információkkal ellentétben ennél részletesebb adatok nem érhetőek el a KSH
oldalán, de a „legfrissebb” Szociális Statisztikai Évkönyvből (amely szintén nem érhető el mindenki
számára, főként nem ingyenesen) derül ki, hogy az egyházi fenntartású intézményekben működő
férőhelyek száma 2016-hoz képest 924-gyel nőtt 2017-re. Ekkor az egyházi férőhelyek száma 16
973 volt, ez az összes férőhely majdnem 20%-a.

Azt sajnos nem tudjuk, hogy a férőhelyek fenntartók szerint hány telephelyen oszlanak meg, illetve
hogy ez miként változott, mivel a KSH ezt erre az évre nem közölte. 2016-ban 244 telephelyen volt
tartós bentlakást, és 56 telephelyen átmeneti elhelyezést nyújtó egyházi fenntartású ellátás.

Arról pedig, hogy mik az adatok 2018-ra, illetve már 2019-re vonatkozóan sehol nincs információ.

Mindezek miatt kérdezem Miniszter Urat:

Az elmúlt nyolc évben összesen mennyi férőhelyet adott át az állam, mint fenntartó (korábban
az  önkormányzatok)  egyházi  fenntartásba?  Miként  változott  ez  a  telephelyek  számát
tekintve? (Kérem, az adatokat megyénként is adja meg!) 

Az  elmúlt  nyolc  évben  összesen  mennyi  új  férőhely  jött  létre  állami  és  mennyi  egyházi
fenntartású intézményben? Miként változott ez a telephelyek számát tekintve? (Kérem, az
adatokat megyénként is adja meg!) 

Miként  tartja  számon  az  SZGYF  a  nem  állami  fenntartású  intézmények  férőhelyeit,
várólistáit egyéb működési adatait? Ha ezt nem kezelik, annak mi az oka, hiszen az állam által
kiadott működési engedély nélkül egyik intézmény sem működhetne? 

Tisztelettel várom válaszát!

Budapest, 2019. január 09.

Korózs Lajos

(MSZP)
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